
شور حسینی در قم، مرکزی و سمنان 
هم زمان با روزهای تاسوعا و عاشورای حسینی)ع( شهر مقدس قم، استان مرکزی 

و سمنان یکپارچه سیاه پوش و سوگوار سومین امام شیعیان بودند. 
به گزارش ایرنا، هم زمان با روز غمبار عاشورای حسینی)ع( بسیاری از دسته ها و 
هیأت های مذهبی شهر مقدس قم به س��مت حرم مطهر حضرت معصومه)س( 
حرکت کردند تا مصیبت شهادت سیدالشهدا)ع( را به ساحت امام زمان)عج( و بانوی 
کرامت تسلیت گویند. نماز باشکوه ظهر روز عاشورا نیز هم زمان با شنیدن صدای 
ملکوتی اذان در حرم مطهر به امامت آیت الله سعیدی امام جمعه قم و تولیت حرم 
و همچنین اطراف حرم برگزار شد. خیمه های نمادین عاشوراییان نیز پس از اقامه 
نماز ظهر و عصر در میدان معلم قم به آتش کشیده شد و خیل عزاداران با حلقه زدن 
گرد خیمه های سوخته به یاد واقعه عصر روز عاشورا بر سر و سینه زدند. تعدادی 
از گردشگران کشورهای مختلف نیز در مسیر عزاداری هیأت های مذهبی حضور 
داشتند. دسته سقاها نیز در حالی که همگی لباس های سقایی بر تن داشتند عصر 
روز عاشورا از مسجد امام حسن عسکری)ع( به سمت حرم مطهر حرکت کردند و به 

یاد تشنگی لب های فرزندان و یاران امام حسین)ع( به عزاداری پرداختند. 
مراسم عزاداری تاسوعا و عاشورای حسینی)ع( نیز در بیوت مراجع عالیقدر از جمله 
در بیت آیات عظام وحیدخراس��انی، مکارم شیرازی، سبحانی، صافی گلپایگانی، 
ش��بیری زنجانی و نوری همدانی با حضور علما و حوزویان، اقشار مختلف مردم، 

مدیران و مسئولان استانی برگزار شد. 

سمنان در عزای سرور و سالار شهیدان گریست
مردم سمنان و سایر شهرستان های این استان همراه با شیعیان جهان، دهمین 

روز از محرم را در عزای سرور و سالار شهیدان گریستند. 
دلدادگان اهل بیت)ع( و حضرت اباعبدالله الحس��ین)ع( هم زمان با روز تاسوعا و 
عاشورا با حضور در دسته  ها و هیأت های  عزاداری در تکایا، مساجد و حسینیه های 
سطح این استان به مرثیه خوانی و نوحه س��رایی در ماتم سیدالشهدا)ع( و یاران 
باوفای آن حضرت پرداختند. در مرکز اس��تان نیز مردم با حضور در امامزاده ها و 
حس��ینیه ها و با تجمع در صحن بارگاه حضرت یحیی)ع(، برادر امام رضا)ع(، با 
برپایی مراسم زنجیرزنی و سینه زنی به یاد عاشورای 61 هجری بر سینه و سر زدند. 
مردم شهرها و روستاهای استان س��منان نیز با شرکت در مراسم شام  غریبان، با 
روشن کردن شمع، خیمه س��وزان و خواندن مرثیه و نوحه، به عزاداری در رثای 

شهدای کربلا و همدلی با اسرای کاروان شام پرداختند. 

نوای سوگ سالار شهیدان در استان مرکزی
با فرا رسیدن تاسوعا و عاش��ورای حسینی، اس��تان مرکزی همزمان با سراسر 
کشور آیین های عاشورایی و س��ینه زنی و زنجیرزنی را در غم شهادت اباعبدالله 
الحسین)ع( برگزار کرد.به گزارش ایرنا در سوگواری روز عاشورای حسینی که با 
حضور اقشار مختلف مردم در نقاط شهری و روستایی استان مرکزی برگزار شد، 
ارادتمندان سالار شهیدان با مرثیه خوانی مداحان، در رثای آن حضرت و دیگر 

شهدای کربلا، سینه زنی و سوگواری کردند.
در نهمین و دهمی��ن روز از محرم الحرام، بقاع متبرکه اس��تان مرکزی میزبان 
برگزاری برنامه های روز عاشورا با حضور گس��ترده مردم بود و عزاداری سنتی و 
تاریخی خاص هر منطقه از استان، از جمله آیین چغچغه زنی روستای انجدان، 
آیین علم گردان روس��تای هزاوه و نخل گردانی خمین با حضور جمع گسترده 
مردم برگزار شد.همچنین هیات های سینه زنی، زنجیرزنی و اقشار مختلف مردم 
در مساجد، حسینیه ها و سطح خیابان های استان عزاداری روز عاشورا را برگزار 

کردند و عشق و ارادت خود را به شهیدان دشت کربلا اینگونه نشان دادند.
آیین شام غریبان سالار شهیدان امام حسین )ع( با حضور مردم متدین و داغدار 
در مس��اجد، مصلی ها، تکایا، حس��ینیه ها و دیگر اماکن مذهبی استان مرکزی 

برگزار شد.

ضرورت تکمیل 
مسکن مهر طاها 
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توزیع کتب درسی برای 21۷ هزار 
همین صفحهدانش آموز در مرکزی 

اخبار سمناناخبار مرکزی

بهره برداری از 10 پروژه آبخیزداری 
معاون آبخی��زداری اداره کل منابع طبیعی 
و آبخیزداری اس��تان مرک��زی گفت: طی 3 
ماه آینده 1۰ پ��روژه آبخی��زداری در نقاط 
مختلف اس��تان مرکزی تکمیل می شود و به 

بهره برداری می رسد. 
به گزارش مهر، »رض��ا عظیمی« اظهار کرد: 
1۵۰ میلیارد ری��ال بودجه از محل اعتبارات 
صندوق توسعه ملی برای اجرای ۲6 طرح در 
حوزه آبخیزداری اس��تان مرکزی تخصیص 

یافته و جذب شده است. 
وی ادامه داد: عملیات اجرایی 4۰ درصد از این طرح ها انجام شده است و پیش بینی 
می شود تا پایان آذر س��ال جاری بهره برداری از آنها تکمیل شود. این طرح ها شامل 
گابیون بندی، س��نگ و ملات، خش��که چین و عملیات بیولوژیکی کنترل س��یلاب 
 و افزایش نفوذ آب در س��فره های زیرزمینی بالادس��ت چاه ها و قنات های اس��تان

 است. 
عظیمی افزود: 4۰ میلیارد ریال از اعتب��ارات اختصاص یافته برای اجرای طرح های 
آبخیزداری در اس��تان مرکزی از محل منابع صندوق تملک دارایی به منظور اجرای 

1۸ طرح است. 

 کمبود 3 میلیارد تومان اعتبار برای احداث 
پارک فناوری 

رئیس پارک علم و فناوری استان مرکزی بیان کرد: افزایش قیمت ها هزینه ساخت 
پارک فناوری استان را از 7۰۰ میلیون تومان به 3 میلیارد تومان رسانده است. 

»محمد رفیعی« به ایس��نا گفت: اس��تان مرکزی یکی از اس��تان های مهم کشور به 
لحاظ صنعتی، کش��اورزی، فناوری، خدماتی و مواصلاتی است که در مسیر کریدور 
 ش��مال به جنوب و ش��رق به غرب وارد ش��ده اس��ت، اما نمادی از فناوری در خود

 ندارد. 
وی تصریح کرد: وج��ود یک مرکز و پ��ارک فن��اوری می تواند برای دانش��جویان، 
دانش آموزان و حتی هیات های بازدیدکننده از اس��تان بس��یار موثر باش��د، چراکه 
می تواند فضایی ب��رای نمایش و ارائ��ه ماکت ها، برنامه ه��ا و واقعیت های مجازی از 
پتانسیل های مختلف استان باشد.  رئیس پارک علم و فناوری استان مرکزی با اشاره 
به این که احداث این پارک در اس��تان آغاز شده اس��ت، گفت: این مرکز در فضایی 
به وس��عت 7۰۰ در س��ایت اصلی پارک علم و فناوری اس��تان در نظر گرفته شده و 

زیرساخت های آن در گام اول برای دانش آموزان نیز آماده شده است. 

 توزیع کتب درسی برای 21۷ هزار دانش آموز 
 در مرکزی

معاون پشتیبانی آموزش و پرورش اس��تان مرکزی گفت: ۲17 هزار دانش آموز این 
استان کتب درسی خود را دریافت کردند.

 به گزارش خبرگزاری صدا و سیما »بهرام حسین آبادی« اضافه کرد: در حال حاضر 
۲3۰هزار ثبت سفارش در سامانه توزیع کتب درسی ثبت شده است.

وی افزود: کتب درسی دانش آموزان استان دی ماه سال 96 توسط اداره کل آموزش 
و پرورش اس��تان تحویل گرفته شده بود و اردیبهشت امس��ال توزیع آن ها شروع و 
درحال حاضر ۸۵ درصد کتب دوره ابتدایی در 1۵ منطقه آموزشی به صورت کامل 

توزیع شده است.

سیل در شرق سمنان جان یک نفر را گرفت
بارش باران و در پی آن جاری شدن سیل در شهرستان شاهرود و دامغان سبب 
آب گرفتگی معابر و خسارت به باغ ها شد و در روستای قدس میامی نیز جان یک 
نفر را گرفت. به گزارش مهر، بارش مداوم باران هم زمان با عصر تاسوعای حسینی 
که تا شامگاه ادامه یافت خسارت هایی را به بافت روستایی شرق استان سمنان و 

همچنین برخی راه های مواصلاتی روستایی و شهری وارد کرد. 
سیل در روستای قدس علاوه بر کشته ش��دن یک نفر، به برخی تأسیسات راه و 

خانه های مسکونی خسارت وارد کرد. 
بروز خسارت در دامغان

در دامغان نیز سیل خسارت هایی را برجای گذاشت.  »حسین حاجی بگلو«، معاون 
فرماندار دامغان، در این باره گفت: بارندگی در بالادس��ت روستاهای کلاته ملا و 
حداده بخش مرکزی شهرس��تان، سبب جاری شدن س��یلاب در محور جنوبی 
دامغان-شاهرود و این روستاها شده است. این حادثه خسارت جانی در بر نداشته 

و میزان خسارت مالی آن توسط دستگاه های اجرایی در دست بررسی است. 
سیلاب 100 رأس گوسفند را تلف کرد

فرماندار شهرستان میامی گفت: سیلاب موجب تلف شدن 1۰۰ رأس گوسفند 
در روستای ابراهیم آباد منطقه زیدر شد.  »محمدمهدی کریمی« افزود: یکی از 

چوپانان منطقه، که اعلام مفقودی شده بود، پیدا شده است. 
امدادرسانی به 32 حادثه دیده سیل در سمنان

معاون امداد و نجات هلال احمر اس��تان س��منان با بیان این که 3۲ حادثه دیده 
سیلاب در روزهای پایانی هفته گذشته امدادرسانی ش��ده اند، گفت: ۸ نیروی 

عملیاتی در این حادثه حضور داشتند. 
 »علی یحیایی« در گفت و گو با مهر با بیان این که هلال احمر اس��تان س��منان 
به ۲ حادثه سیلاب و جاده ای امدادرس��انی کرده است، افزود: با شروع بارندگی 
عصر چهارشنبه )۲۸ ش��هریور( نیروهای هلال احمر در حالت آماده باش برای 

امدادرسانی بودند که با تلاش آن ها به 3۲ حادثه دیده امدادرسانی شد. 
وی با بیان این که 6 امدادگ��ر در این حادثه حضور داش��تند، افزود: در کل یک 
آمبولانس و ۸ نیروی عملیاتی در حوادث سیلاب و جاده ای امدادرسانی کردند. 
معاون امداد و نجات هلال احمر استان سمنان با بیان این که در حوادث جاده ای 
نیز هلال احمر حضور فعال داشت، بیان کرد: در این حادثه 4۰ خودرو در جنگل 

ابر دچار سیلاب شدند که به آن ها نیز امدادرسانی شد. 
آخرین جزئیات خسارت سیل 

مدیر کل مدیریت بحران استانداری سمنان با بیان این که بارندگی شدید همراه با 
جاری شدن سیلاب به برخی مناطق روستایی استان آسیب زد، گفت: بیشترین 

میزان بارش در شهر شاهرود با 17 میلی متر بوده است. 
 »ایرج رئیسان« با بیان این که جاری شدن سیل عصر و شامگاه چهارشنبه )۲۸ 
شهریور( در مناطق شمالی استان سمنان س��بب بروز خسارت به برخی باغ ها 
و تاسیس��ات ش��د، اضافه کرد: بارندگی های پراکنده و رگبار در نقاط مختلف 
به خصوص نوار شمالی استان به وقوع پیوس��ت که بارش در مناطق بیارجمند 
و روستاهای پشت بسطام شاهرود، مجن، تاش و ده ملا شدت بیشتری داشت. 

وی با بیان این که بیشترین میزان بارش در شهر ش��اهرود با 17 میلی متر بوده 
اس��ت، افزود: بارش باران محور مواصلاتی ش��اهرود - آزادش��هر، شهمیرزاد - 
فولادمحله، شهمیرزاد - چاشم و س��منان - آهوان را دچار آب گرفتی و سیلاب 
کرده است. مدیر کل مدیریت بحران استانداری سمنان با بیان این که روستای 
قدس شهرستان میامی نیز دچار سیلاب شده است، اضافه کرد: در میامی بارش 
باران محور نردین - تلوبین را بست که با تلاش اداره کل راه و ترابری این محور 
بازگشایی شد. رئیسان با اشاره به حضور اعضای س��تاد بحران شهرستان ها در 
مناطق سیل زده، بیان کرد: در روستای ارمیان میامی نیز تعدادی از وسایل نقلیه 
در بس��تر رودخانه روبه روی امامزاده محل، به علت بارش شدید باران و جاری 

شدن سیلاب دچار آب گرفتگی شدند. 

اخبار قم مناسبت

 جلوگیری از ساخت و سازهای صنعتی 
در منطقه 3 قم

 یکی از اعضای ش��ورای اسلامی شهر قم خواس��تار توقف ساخت و ساز صنعتی 
در بخش هایی از منطقه سه شهر قم ش��د. به گزارش مهر، سال گذشته بود که 
صحبت هایی از مسکونی شدن 3۰۰ هکتار از اراضی صنعتی شمال شهر قم مطرح 
شد. این موضوع ظرفیتی برای توسعه اراضی مسکونی در شهر و ایجاد تعادل میان 
مناطق شهری به شمار آمد و بنا شد شهرداری هم با اعمال تخفیف از شکل گیری 

واحدهای مسکونی در این منطقه حمایت کند. 
در جلسه شصت ودوم شورای اسلامی ش��هر قم که در ساختمان شهید باکری 
برگزار شد، لایحه ای مربوط به تفکیک یکی از زمین های این منطقه مطرح شد. 
این زمی��ن 13 هزار متر  مرب��ع بود که 4 هزار مت��ر مربع از آن به عنوان س��هم 
ش��هرداری محاس��به ش��د. به گفته »محمود مس��گری«، رئیس کمیسیون 
شهرسازی، دلیل 3۰ درصد بودن سهم شهرداری در این توافق سیاست حمایتی 
شکل گیری پهنه های مسکونی در این منطقه است که در نزدیکی پل دستغیب و 
در مجاورت کمربندی قرار دارد.  »زین العابدین قراچورلوی«، دیگر عضو شورای 
اسلامی شهر قم، با اشاره به این که شهرداری بیش از  اندازه و بیش از سهم خودش 
برای ش��کل گیری خیابان ها در طرح های تفکیکی هزین��ه می کند، گفت: این 

موضوع موجب می شود در اختصاص سرانه خدمات مشکل ایجاد شود. 
وی افزود: باید ۲۵ درصد اول از زمین را برای خدمات بگیریم و بقیه را هر چه برای 
خیابان ها می رود از مالک بگیریم. این عضو شورای اسلامی شهر قم معتقد بود با 
این روند سود نهفته در تفکیک ها که سهم شهرداری نمی شود و همین موجب 
فقر بانک زمین شهرداری قم شده است.   »روح الله امراللهی«، رئیس کمیسیون 
عمران شورای اس��لامی شهر قم، با اش��اره به این که در این محدوده دولت یک 
پلاک ۲۰۰ هکتاری دارد و بیشتر اراضی دولتی است، گفت: تا وقتی دولت وارد 
نشود این کارها از جیب ش��هرداری از جیب مردم خرج شود. وی با بیان این که 
چندین هکتار از این اراضی تفکیک شده و چیزی گیر شهر نیامده است، اضافه 
کرد: پیشنهاد ما به شهرداری این است که از این به بعد این تخفیف ها را لحاظ 
نکند. این عضو شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: رشد قیمت در این منطقه اتفاق 
افتاده و با این تخفیف ها یارانه ای به مالکان می دهیم که این کارها کمک نیست. 

ضرورت تکمیل مسکن مهر طاها 
معاون امور عمرانی استاندار قم گفت: مسکن مهر طاها که متعلق به مددجویان 
بهزیستی و کمیته امداد است، باید با اتخاذ تدابیر ویژه در شرایط کنونی اقتصادی 

با کمک همه دستگاه ها و متولیان، سریع تر به سرانجام برسد. 
 به گزارش ایرنا»محسن بهشتی« در جلسه ش��ورای تأمین مسکن استان قم با 
اشاره به باقی ماندن 91۲ واحد مسکن مهر در استان قم عنوان کرد: این واحدها 
اغلب بالای 6۰ درصد پیشرفت فیزیکی دارند و امیدواریم تا پایان امسال تعدادی 

از این واحدها تکمیل و تحویل اعضا شوند. 
وی در همین زمینه پروژه مس��کن مه��ر طاها را یکی از پروژه ه��ای باقی مانده 
عنوان کرد و افزود: با توجه به این که این پروژه متعلق به مددجویان زیر پوشش 
بهزیس��تی و کمیته امداد حضرت امام)ره( اس��ت، لازم اس��ت همه متولیان، 
دستگاه های اجرایی، شرکت های خدمات رسانی و خیران به این پروژه ورود پیدا 

کرده و برای اتمام و تکمیل این واحدها همکاری کنند. 
معاون امور عمرانی استاندار قم افزود: این پروژه خاص است و افراد این پروژه نیز 
اغلب از معلولان بهزیستی و زیر پوشش کمیته امداد هستند که تاکنون حدود 
67 درصد پیشرفت داشته و برای ادامه کار و تکمیل پروژه باید با اتخاذ تدابیر ویژه 
برای شرایط کنونی اقتصادی کشور با کمک همه دستگاه ها این پروژه به سرانجام 

برسد و تحویل نیازمندان شود. 

شور حسینی در قم، مرکزی  و سمنان 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم: یکی از 
مهم ترین اقدام هاي شهرداری اجرای طرح مناسب سازی پساب 

فاضلاب خام و خاکستری براي  آبیاري فضاي سبز است

بالا رفتن قیمت داروهای خارجی و کمبود آن در استان مرکزی سبب 
بروز مشکلات جدی برای بیماران مبتلا به صرع شده است 

 بازگشت ماشین سازی 
به استان مرکزی 

مبتلایان به صرع دارو ندارند

سیل در شرق سمنان جان 
یک نفر را گرفت

دغدغه های سبزتر شدن قم 

سایه مرگ  بر زیرگذر 
کرند  ـ گرمسار

سال هاست که زیرگذر کرند- گرمسار به دلیل عرض 
کم، به یکی از مناطق پرخطر استان سمنان تبدیل 

شده است 

همزمان با عاشورای حسینی عزاداران و محبان اهل بیت)ع( در سراسر کشور نداي »لبیک یا حسین)ع(« سر دادند

شرکت ماشین سازی اراک بعد از یک دهه شرکت در پروژه های بزرگ 
کشوری قصد دارد با شرکت های استان مرکزی همکاری کند
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در استان

در بیس��ت و چهارمین جلس��ه کارگروه تسهیل و رفع 
موانع تولید قم درقم برگزار شد، محدودیت های زمین 
از عوامل توس��عه ش��هرک های صنعتی در این استان 

اعلام شد. 
به گزارش ایرنا، رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت 
قم در این جلس��ه که در ش��هرک صنعتی محمودآباد 
برگزار ش��د، با اش��اره به وجود تقاضاهای متعدد برای 
سرمایه گذاری در این شهرک گفت: واگذار نشدن زمین 
مانع اصلی توسعه ش��هرک های صنعتی قم محسوب 
می ش��ود.   »محمود س��یجانی« افزود: ب��ه رغم فراهم 
بودن زمینه بهره مندی از تسهیلات روستایی برای حل 
مشکل هایی که در مورد توس��عه این شهرک ها وجود 

دارد، نتوانستیم از این ظرفیت ها استفاده کنیم. 
وی با بیان این ک��ه کمبود زمین مهم تری��ن دغدغه ما 
برای توس��عه ش��هرک ها و نواحی صنعتی اس��تان به 
شمار می رود، بیان کرد: تاکنون متقاضیان خوبی برای 
س��رمایه گذاری در ش��هرک های صنعتی استان وجود 
داش��ته ولی محدودیت های موجود در واگذاری زمین 
از سوی دستگاه های مرتبط از تحقق این امر جلوگیری 

کرده است. 
سیجانی توسعه شهرک های صنعتی را بهترین راهکار 
برای مقابله با تحریم های دشمن عنوان کرد و گفت: حل 
مشکل زمین مورد نیاز شهرک های صنعتی و همچنین 
تأمین زیرساخت های لازم به ایجاد یک جهش و رشد 
بس��یار خوب در تولید و همچنین پای��داری و افزایش 

اشتغال منجر خواهد شد. 
وی با اشاره به شهرک صنعتی محمودآباد بیان کرد: این 
شهرک به دلیل قرار گرفتن در مسیر آزادراه قم - تهران 
و نزدیکی به تهران از س��ال های گذش��ته رونق خوبی 

داشته است. 
رئیس س��ازمان صنعت قم ب��ا بیان این که با اش��اره به 
ویژگی های منحصر به فرد این ش��هرک افزود: مطابق 
قانون ش��هرک هایی که در مناطق محروم واقع شدند 
مانند مناط��ق آزاد و ویژه از معافیت ۲۰ س��اله مالیات 
 برخ��وردار می ش��وند و ای��ن ش��هرک نیز ای��ن گونه 

است. 
اجرای طرح در شهرک محمودآباد 

مدیرعامل شرکت ش��هرک های صنعتی قم نیز در این 
جلس��ه با بیان این که این ش��هرک صنعتی در 3 سال 
گذشته به لحاظ داش��تن امکانات زیرساختی و فنی به 
یکی از کانون های مورد اقبال و توجه س��رمایه گذاران 
تبدیل ش��ده اس��ت، افزود: 67 واحد غیر فلزی در این 
شهرک فعالیت می کند و فلس��فه ایجاد آن نیز استقرار 

این واحدها بوده است. 

 »امیرهوش��نگ طیبی نژاد« افزود: به دنبال پیشنهاد 
حفاظت محیط استان برای انتقال کوره های آجرپزی و 
واحدهای کوره ای مانند گچ و آهک مستقر در جاده قم - 
کاشان برای خارج کردن از مبلمان شهری و جهت های 

توسعه ای شهر، شهرک محمودآباد ساخته شد. 
وی با بیان این که بیشتر واحدهای این شهرک غیرفلزی 
و اغل��ب آجرپزی هس��تند، گفت: 1۰۸ واح��د در این 
شهرک به بهره برداری رسیده که 6۸ مورد آن با ظرفیت 

اشتغال ۲۲4۲ نفر فعال است. 
طیبی ن��ژاد با بیان این ک��ه تعداد واحده��ای غیرفعال 
ای��ن ش��هرک نی��ز 37درص��د کل واحده��ای آن را 
تش��کیل می دهن��د، اضافه کرد: متناس��ب با توس��عه 
سرمایه گذاری هایی که در این شهرک صورت می گیرد، 
بتوانیم چتر حمایتی و خدمات را برای سرمایه گذاران 

بگسترانیم. 

محدودیت زمین، مانع اصلی توسعه شهرک های صنعتی قم

شهری

خط کشی 140 تقاطع 
شهری در آستانه 
بازگشایی مدارس

سرپرس��ت س��ازمان حمل و نقل و ترافیک 
شهرداری قم از خط کشی 14۰ تقاطع شهری 
در آس��تانه س��ال تحصیلی جدید خبر داد.  
»علی نیک« در گفت و گو با فارس با اش��اره 
به برنامه ریزی سازمان حمل و نقل و ترافیک 
شهرداری برای تأمین شرایط ترافیکی شهر 
برای آغاز سال تحصیلی جدید، اظهار کرد: 
از ۵ ش��هریور اقدام ه��ای لازم در این مورد 
آغاز شده تا در آستانه سال تحصیلی جدید 
شرایط ترافیکی مطلوبی در شهر به خصوص 

در محدوده مدارس فراهم شود. 
وی با تأکید ب��ر این که اولوی��ت برنامه های 
س��ازمان در ای��ن ای��ام خط کش��ی معابر و 
خیابان های محدوده مدارس اس��ت، گفت: 
طبق برنامه ریزی انجام شده در هر منطقه 3 
روز زمان صرف خط کشی عابر پیاده و ترمیم 

خطوط معابر می شود. 
نیک ب��ا تأکید بر ض��رورت تأمی��ن ایمنی 
خطوط عابر پیاده در محدوده مدارس، افزود: 
شست وش��وی خطوط عابر پیاده ای نیز که 
سال گذشته انجام شده تا قبل از بازگشایی 

مدارس صورت خواهد گرفت. 
وی بیان کرد: در این مدت از پنجم شهریور 
تاکن��ون بی��ش از 14۰ تقاط��ع ش��هری 
خط کشی شده تا دانش آموزان برای تردد در 

شهر ایمنی بیشتری داشته باشند. 
سرپرس��ت س��ازمان حمل و نقل و ترافیک 
ش��هرداری قم با بیان این که کتاب فرهنگ 
ترافیک هم آماده شده که در مدارس توزیع 
خواهد شد، اضافه کرد: در حال حاضر پارک 
ترافیک در قم نداریم که به دنبال راه اندازی 
آن در سال تحصیلی جدید برای ارائه مفاهیم 

ترافیکی به دانش آموزان هستیم. 

خبر

یک کلاس هم بدون معلم نمی ماند
معاون پژوهش، برنامه  ریزی و نیروی انس��انی آموزش و پرورش 
قم با اش��اره به کمبود بیش از 14۰۰ معلم در این اس��تان گفت: 
با تلاش ه��ای صورت گرفت��ه برای س��اماندهی نیروی انس��انی 
 در مدارس اول مهر امس��ال هیچ کلاس��ی بدون معل��م نخواهد 

بود. 
 »علی محمدی« در گفت وگو با ایرنا افزود: امس��ال نظام 6-3-3 
به مرحله نهایی می رس��د و با توجه به این که از سال 91 هر سال 
یک پایه به نظام آموزش��ی اضافه شده اس��ت، در سال تحصیلی 
جدید پایه دوازده��م به صورت کامل اس��تقرار پی��دا می کند و 
 14 هزار و ۵۰۰ نف��ر به تع��داد دانش آموزان این اس��تان اضافه 

می شود. 
وی اضافه ک��رد: از زمانی که طرح 3-3-6 اجرای��ی و یک پایه به 
مقطع ابتدایی اضافه شد، هر سال با کمبود آموزگار در این مقطع 
مواجه هستیم که امسال این کمبود به 14۰۰ معلم رسیده است. 
محمدی ادامه داد: کمب��ود معلم در متوس��طه اول و دوم نیز به 
چند ساعت در هفته محدود می ش��ود که در رشته های مختلف 

آموزشی وجود دارد. 
معاون پژوهش، برنامه  ریزی و نیروی انس��انی آموزش و پرورش 
قم گفت: آم��وزش و پرورش قم در س��ال تحصیل��ی آینده برای 
جبران کمبود نیروی انس��انی، از طریق خرید خدمات آموزشی، 
حق التدریس رس��می، جذب نیروهای فارغ التحصیل دانش��گاه 
فرهنگیان و آزمون اس��تخدامی این کمبود را تا حدودی برطرف 

کرده است. 
وی اضافه ک��رد: در این مورد 3۰۰ معلم در ۲۰ مدرس��ه با خرید 
خدمات آموزشی جذب می شوند و 7۰۰ معلم رسمی در نوبت دوم 

مدارس تدریس می کنند. 
به گفته محمدی ۲4۰ نفر از فارغ التحصیلان دانشگاه فرهنگیان و 
۲1۸ نفر از افرادی که در آزمون استخدامی قبول شده و دوره های 

آموزشی را گذرانده اند، جذب مدارس می شوند. 
وی اظهار کرد: امس��ال ۵۰۰ نفر از نیروهای آم��وزش و پرورش 
نیز بازنشسته شده اند و در حال حاضر 14 هزار نیروی آموزشی و 
یک هزار نیروی اداری در آموزش و پرورش قم مشغول به خدمت 

هستند. 
محمدی تأکید کرد: در ۲ ماه گذش��ته تلاش های بسیاری برای 
ساماندهی نیروهای مدارس برای آغاز سال تحصیلی انجام شده تا 

مهرماه امسال مشکل کمبود معلم در استان برطرف شود. 
وی بیان کرد: امس��ال 4۸۰ نفر از طریق آزمون استخدام جذب 
آموزش و پرورش قم ش��دند که پس از گذراندن دوره یک س��اله 
آموزشی، از سال تحصیلی 9۸-97 می توانند مشغول به تدریس 

شوند. 
محمدی افزود: همچنین در کنکور سراس��ری امسال، 613 نفلر 
در دانشگاه فرهنگیان قم پذیرفته شدند که پس از 4 سال و اخذ 

مدرک لیسانس، در سال 14۰1 وارد کلاس درس خواهند شد. 

۲۲ میلیون و ۲۲4 ه��زار و 746 متر  
مربع مجموع فضای س��بزی اس��ت 
که ش��هرداری به صورت مس��تقیم، 
مدیریت و رس��یدگی به آن را عهده دار است. این 
مقدار فضای سبز فاصله زیادی با سرانه استاندارد 
کلان ش��هرها دارد. در مجموع س��رانه فضای سبز 
1۸/۵ متر  مربع به ازای هر ش��هروند در ش��هر قم 
وجود دارد که این رقم باید به 3۰ متر  مربع برسد. 
این در حالی است که توسعه هر یک متر  مربع سرانه 
فضای س��بز الزام هایی دارد که یک��ی از مهم ترین 
آن ها تأمین آب مورد نیاز برای آبیاری اس��ت. اما 
در استان قم یکی از استان های مواجه با تنش آبی 
است، آب شرب مورد نیاز از کیلومترها آن طرف تر 
تأمین می شود و آب چاه های موجود هم آن گونه 
که باید ی��ا کیفیت ندارند یا محدود اس��ت. »پیام 
جوادیان«، مدیرعامل س��ازمان پارک ها و فضای 
س��بز ش��هرداری قم، در گفت وگو با همشهری به 
وضعیت نیاز آبی فضای سبز شهر قم پرداخت که 

در ادامه می خوانید. 
یکی از طرح های پر ح�رف و حدیث 

که واکنش کارشناس�ان و 
دوستداران محیط زیست 
را به همراه داشته ساخت 
2 دریاچ�ه مصنوع�ی در 
بوس�تان غدی�ر و ج�وان 
اس�ت. گفته می ش�ود در 
شرایط بحران و تنش آبی 
اجرای چنی�ن طرح هایی 
معق�ول نیس�ت. در ای�ن 
زمینه چه توضیحی دارید؟ 
پ��روژه ای ک��ه در بوس��تان 
ج��وان در حال اجراس��ت، 
دریاچ��ه مصنوعی نیس��ت 

بلکه اس��تخر ذخیره آب اس��ت که 6 س��ال پیش 
ساخته شده؛ اما درباره دریاچه مصنوعی با قطعیت 
اعلام کرده ام با اجرای آن مخالفیم. منطقی نیست 
آب چ��اه را در دریاچه بریزی��م و از آن اس��تفاده 
تفریحی کنیم. اما پیش��نهاد دادی��م با جمع آوری 
آب ه��ای س��طحی و ذخیره س��ازی آن می توان 
استفاده تفریحی و فضای سبز داشت. در غیر این 

صورت اعلام کردیم نمی توانیم آب مورد نیاز آن را 
تأمین کنیم. 

بر اساس مصوبه هیأت وزیران مصرف 
آب فضای س�بز باید ت�ا پایان س�ال 30 درصد 
کاهش یابد. با شرایط کم آبی موجود آیا چنین 
چیزی برای فضای سبز شهر قم با وجود کمبود 
جدی سرانه های فضای سبز امکان پذیر است؟ 

 برای توضیح این سؤال باید چند نکته را مورد توجه 
قرار داد. آب مورد نیاز فضای سبز شهر تا پایان سال 
گذشته 1۲۵6 لیتر بر ثانیه بود اما آنچه در اختیار 
شهرداری اس��ت ۵44 لیتر بر ثانیه آب چاه بوده و 
ثابت هم مانده است. در چنین شرایطی شاهد کم 
آبیاری ۵۰ درصدی در فضای س��بز شهر هستیم. 
این یعنی فقر ش��دید برای فضای سبز، به طوری 
که برخی بوستان ها به ویژه بوستان های جنگلی به 
قدری آبیاری می شوند که این گیاهان نابود نشوند. 
با احتساب تفاهم نامه به عمل آمده بین شهرداری و 
شرکت آب منطقه ای، در صورتی که 764/6 لیتر بر 
ثانیه آب در اختیار شهرداری قرار داده شود با توجه 
به میزان 1۲۵6 لیتر برثانیه نی��از آبی، 39 درصد 
و در اگر پس��اب معادل 147/6 لیت��ر برثانیه و 4۵ 
لیتر بر ثانیه پساب خاکس��تری نیز تخصیص داده 
ش��ود باز هم حدود 3۰ درصد کم آبیاری خواهیم 
داشت. با وجود این کمبودها 
و محدودیت ه��ا این که 3۰ 
درص��د دیگر از می��زان آب 
فضای سبز کم شود گفته ای 

غیرکارشناسی است. 
عجیب اس��ت که برای آبی 
که وج��ود ندارد ب��ر اجرای 
مصوبه ه��ا تأکید می ش��ود 
اما برای قانون ه��وای پاک 
ک��ه مصوبه هی��أت دولت و 
مجلس ش��ورای اسلامی و 
شورای نگهبان را دارد کسی 
احساس مسئولیت نمی کند. 
در حالی که نیاز شهر قم به اجرای قانون هوای پاک 
به مراتب بیشتر از مصوبه ای است که برای شهر قم 

قابل اجرا نیست. 
گفته می شود شهرداری برای جبران 
کمبود آب فضای سبز شهر از آب شرب استفاده 
می کند؛ حتی در آماری اعلام ش�د 82 بوستان 
ش�هری با آب شرب آبیاری می ش�ود. این ادعا 

صحت دارد؟ 
آمار اعلام شده دقیق نیست. انکار نمی کنیم که در 
برخی بوستان ها از آب شرب استفاده می شود اما به 
صورت لکه ای، یعنی در یک بوستان ممکن است 
بخشی از آن با آب شرب آبیاری شود. آب شربی که 
به شهرداری اختصاص داده شد طبق صورت جلسه 
آب و فاضلاب در س��ال 96، مع��ادل ۸۵/۵۲ لیتر 
بر ثانیه و در س��ال ۲/3 میلیون متر مکعب اس��ت 
که این آب معادل همه مش��ترکان به ش��هرداری 
فروخته می شود که در سال بیش از ۸۵۰ میلیون 
تومان می شود. با توجه به این که سیاست سازمان 
پارک ها و فضای سبز ش��هرداری حذف آب شرب 
برای فضای سبز اس��ت از همین رو با برنامه  ریزی 
انجام ش��ده ۲۰۰ لیتر ب��ر ثانیه آب ش��رب در 4 
سال از فضای سبز حذف ش��د. در ازای آن بنا بود 
شرکت آب منطقه ای 13۵ حلقه چاه به شهرداری 
تحویل دهد، که تاکنون از ای��ن میزان تعهد فقط 
3 حلقه چاه حف��ر ش��ده و ۲ چاه دیگ��ر در حال 
ساخت اس��ت، برای بقیه هم هنوز مجوز نداده اند. 
علاوه بر این که ش��هرداری 716 چ��اه در دهه ۸۰ 
 خریده که حدود ۵۰۰ انش��عاب آن حذف ش��ده 

است. 
تخصیص پس�اب برای فضای سبز در 
چه مرحله ای اس�ت؟ آی�ا توافق بر س�ر هزینه 

صورت گرفته است؟ 
در سال های گذشته بنا بوده پساب برای فضای سبز 
به صورت رایگان در اختیار ش��هرداری قرار گیرد 
که به هر دلیلی محقق نش��ده است. پس از کش و 
قوس های فراوان که بنا شد تا پایان سال 9۵ معادل 
4/۵ میلیون متر مکعب پساب در اختیار شهرداری 
قرار گیرد، مباحث بر س��ر قیمت ادام��ه پیدا کرد. 
آخری��ن صحبت ها بر ف��روش ۲۸۰ تومان به ازای 
هر لیتر بوده که موافقت شده اما هنوز قرارداد آن 

قطعی نشده است. 
راهکارهای ش�هرداری برای کاهش 
مص�رف آب و به بیان بهتر مدیری�ت منابع آبی 

چیست؟ 
یکی از مهم ترین اقدام های شهرداری اجرای طرح 
مناسب سازی پس��اب فاضلاب خام و خاکستری 
اس��ت که تاکنون 6۰ درصد آن انجام شده است. 
اجرای ط��رح جامع آب خام فضای س��بز نیز تمام 
ش��ده که در ص��ورت تأیید آن ۲۵ درص��د هزینه 
مطالعات صورت گرفته باید از سوی دولت پرداخت 
شود. برای امسال نیز 3 طرح جایگزینی گونه های 
کم آب بر گیاهی و متناس��ب با اقلیم قم، مطالعات 
استفاده از تجهیزات مناس��ب آبیاری، استحصال 
و ذخیره سازی آب های س��طحی برای استفاده در 

فضای سبز در دستور کار قرار گرفته است. 

دغدغه های سبزتر شدن قم
1۸/۵ متر  مربع فضای سبز برای هر شهروند در شهر قم وجود دارد که این رقم باید به 3۰ متر  مربع برسد

گفت و گو

زینب حیدری
قم- خبرنگار

قم - مرکزی - سمنان2

مدیرعام�ل س�ازمان پارک ها و 
فضای س�بز ش�هرداری قم : آب 
مورد نیاز فضای سبز شهر تا پایان 
سال گذش�ته 1256 لیتر بر ثانیه 
بود اما آن چه در اختیار شهرداری 
اس�ت 544 لیتر بر ثانیه آب چاه 

بوده و ثابت هم مانده است

به دلیل کمبود منابع آبي آبیاری فضای سبز  50 درصد کاهش یافته ا ست   عکس: همشهري

   شهرک صنعتي قم
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مبتلایان به صرع دارو ندارند
مدیرعامل انجمن حمایت از بیماران مبتلا به صرع مرکزي: به دلیل تأمین نشدن دارو بسیاری از بیماران از دریافت خدمات این انجمن ناامید هستند

مدتی اس��ت که تأمی��ن دارو برای 
بیم��اران کم بضاع��ت، این قش��ر و 
انجمن ه��ای حمایتی را در اس��تان 
مرکزی با مش��کلات زیادی مواجه کرده اس��ت. 
بیماران مبتلا به صرع یکی از این گروه ها هستند 
که با توجه ب��ه افزایش قیم��ت دارو و کمبود آن 
قادر به تهیه دارو نیستند و مشکلاتی برای آنها به 

وجود آمده است. 
صرع یک بیماري ناشي از اختلال مغزي است که 
سبب مي ش��ود فعالیت هاي طبیعي نورون ها در 
مغز مختل شود. این اختلال موجب بروز عوارضي 
مانند تش��نج، گرفتگي عضلاني و از دست دادن 

هوشیاري در فرد مي شود. 
امروزه تعداد قابل توجهی از مردم کشور و استان 
مرکزی به این بیماری دچار هستند و تنها حمایت 
انجمن های حمایتی و دولت می تواند از مشکلات 

این بیماران بکاهد. 
انجمن صرع اس��تان مرکزي از س��ال 93 مجوز 
دریافت فعالیت خ��ود را از اس��تانداري گرفت و 
امروزه با توجه به کمبود دارو با مش��کلات بسیار 
زیادي مواجه اس��ت. در واقع مي ت��وان گفت این 
انجمن ب��ه دلیل ش��ناخت ناکافي م��ردم از این 
بیماري و بي توجهي نسبت به حمایت های لازم، 
جزو مظلوم ترین انجمن های اس��تان محس��وب 

مي شود.

مشکلات بیماران
یکي از مبتلایان به این بیماری در اراک مي گوید: 

ب��راي تهیه داروهایم با مش��کلات بس��یار جدي 
مواجه هس��تم و نمی توانم هزین��ه پرداخت این 
داروها را که بس��یار بالا رفته، تأمی��ن کنم، زیرا 
داروهاي ایرانی تأثیر چنداني روي بیماري صرع 
ن��دارد و فقط داروه��اي خارج��ي مي تواند تأثیر 

مثبتي داشته باشد.
»زهرا نجفي راد« به همشهری می گوید: هر ۲ ماه 
یک بار مجبورم در ح��دود 4 میلیون تومان براي 
تهیه دارو پرداخت کنم که از توان من خارج است. 
این داروها زیر پوشش بیمه نیستند و این مسئله 
موجب شده گاهي داروهایم را نگیرم و چند مرتبه 

در خیابان دچار تشنج شده ام.

تأثیر کم داروهاي صرع در کنترل بیماري
»حی��درزاده« فرد دیگ��ري که از بیم��اري صرع 
رنج مي برد نیز مي گوید: هنوز نس��بت به بیماري 
صرع آگاهي کافي و لازم بین مردم وجود ندارد و 
همین مسأله سبب شده مبتلایان، بیماری  خود 
و مش��کلات آن را از دیگران پنهان کنند؛ این در 
حالي است که اگر آگاهي نسبت به این بیماري در 
جامعه وجود داشته باشد، ممکن است بتوانیم از 

حمایت هاي خیران نیز استفاده کنیم.
وی بیان می کن��د: بر اثر ضربه اي که در س��انحه 
تصادف به سرم وارد شد دچار این بیماري شدم. 
ترس از اینکه در خیابان یا اماکن عمومي و حتي 
یک مهماني دچار تش��نج ش��وم موجب شده در 
اماکن و جمع های عمومي کمتر حضور داش��ته 

باشم.
وي ادامه می دهد: در ش��رایط کنوني و با توجه به 
اینکه در ورود داروهاي خارجي به کشور مشکل 
وجود دارد، مش��کلات من نیز بیشتر شده است و 
بیشتر دچار تشنج مي شوم. چند بار همین مسأله 
سبب زمین خوردن من و وارد شدن ضربه مجدد 

به سرم شده است.

انجمن ص�رع اس�تان، نیازمند حمای�ت ویژه 
خیران

مدیرعامل انجم��ن حمایت از بیم��اران مبتلا به 
صرع اس��تان مرکزي نیز در این زمینه مي گوید: 
 اکن��ون در این انجمن ب��راي 1۲3 بیمار مبتلا به 
صرع پرونده تش��کیل شده اس��ت که ۸۸ پرونده 

فعال است و به آنها خدمات ارائه مي شود.
»حس��ن عزیزمحم��دي« بی��ان مي کن��د: علت 
اینک��ه از 1۲3 بیم��ار شناسایي ش��ده مبت��لا به 

صرع که داراي پرونده هس��تند، فق��ط ۸۸ بیمار 
ب��ه م��ا مراجع��ه کرده اند، این اس��ت که س��ایر 
 اف��راد از دریافت خدم��ات از این انجم��ن ناامید 

شده اند.
وي ادامه می دهد: البته تع��داد بیماران مبتلا به 
صرع در استان خیلي بیش��تر از این میزان است، 
اما به دلایل مختلف این افراد حاضر نیس��تند که 
شناخته شوند، زیرا هنوز دیدگاه مناسبی درباره 
این بیماری وجود ندارد؛ این در حالي اس��ت که 
افراد مبتلا به صرع مانند س��ایر افراد در ش��رایط 
عادي و طبیعي هیچ مشکلي ندارند. اگر بیماران 
از داروها به درس��تي و ب��ه طور منظم اس��تفاده 
کنند، خواب کافي داشته باشند و 3 وعده غذایي 
 را نیز اس��تفاده کنند، این بیماري قابلیت کنترل 

دارد.
عزیزمحمدي با اش��اره به مش��کلات انجمن در 
زمینه حمای��ت از این بیم��اران مي گوید: کمبود 
منابع مالي سبب ش��ده تا نتوانیم از بیماران براي 
خری��د دارو حمایت  کنی��م و هر روز بس��یاری از 
آنها ناامی��د از انجمن می روند. ب��ا توجه به اینکه 
9۰ درصد از آنها داراي س��طح زندگي متوسطي 
هس��تند، باید خیران اس��تان مرکزی به این امر 
 ورود کنن��د تا مش��کلات ای��ن اف��راد را کاهش 

دهیم.

مدیرعامل انجم��ن حمایت از بیم��اران مبتلا به 
صرع در اس��تان مرکزی ادامه مي ده��د: در این 
زمینه هیچ حمایتي از سوي دستگاه ها نمي شود. 
در زمین��ه جذب حمای��ت، مراجعه هاي بس��یار 
زیادي به دستگاه هاي مختلف از جمله بهزیستي 
داش��ته ایم، اما نتوانس��ته ایم هی��چ حمایتي را از 
این بخش به دس��ت آوریم، البت��ه کمیته امداد 
امام خمین��ي)ره( به این انجم��ن کمک می کند 
 و ای��ن کمک ها ب��رای خری��د دارو صرف ش��ده

است.
عزیزمحمدي مي افزاید: علاوه بر مشکلات تأمین 
دارو، مکان مناسبي نیز در اختیار نداریم تا بتوانیم 
پذیراي این بیماران باش��یم. اگر بتوانیم حمایت 
خیران را داشته باشیم، بخشي از نیازهاي دارویي 

این بیماران تأمین خواهد شد.
مدیرعامل انجم��ن حمایت از بیم��اران مبتلا به 
صرع اس��تان مرکزي در م��ورد حمای��ت از این 
بیماران در شهرهاي دیگر اس��تان می گوید: این 
انجمن در شهرستان هاي دیگر دفتري براي ارائه 
خدمات ندارد. همچنین آمار دقیقي از مبتلایان 
به صرع در ش��هرهاي دیگر وجود ن��دارد، چون 
مراکز بهداشت در این شهرها در زمینه شناسایي 
 ای��ن بیم��اران هم��کاري لازم را با ای��ن انجمن

 ندارند.

میراث

نادیده گرفتن 
ظرفیت های تاریخی ساوه 
مع��اون اس��تاندار و فرمان��دار س��اوه گفت: 
ظرفیت های تاریخی این شهرس��تان مورد 

توجه جدی قرار نگرفته است. 
به گزارش ایس��نا، »محم��د بهاروند« اظهار 
کرد: س��اوه با برخورداری از آث��ار تاریخی و 
باس��تانی متعدد از جمله مس��جد جامع در 

زمینه گردشگری ظرفیت بالایی دارد. 
وی بیان کرد: متاسفانه ظرفیت های ارزشمند 
تاریخی س��اوه با قدمتی قریب به هزار سال 
تاکنون م��ورد توجه ق��رار نگرفته ان��د، لذا 
معتقدیم برای شکوفا ش��دن این ظرفیت ها 
باید طرح های ارزشمندی مانند محور تاریخی 
� فرهنگی بزرگ مسجد تا مسجد از یک نقطه 

شروع شود. 
فرماندار ساوه محوریت طرح مسجد تا مسجد 
را ایجاد یک محوطه فرهنگی و تاریخی میان 
۲ مسجد جامع با قدمت هزارساله و مسجد 
سرخ واقع در میدان انقلاب این شهر بیان کرد 
و گفت: اجرای طرح مسجد تا مسجد به فاصله 
یک کیلومت��ری بین این ۲ مس��جد فضای 
فرهنگی مناسبی را میان این ۲ اثر تاریخی و 

شاخص شهر ساوه ایجاد خواهد کرد. 
»سیدمهدی حسینی« افزود: مساجد جامع 
و س��رخ ش��هر س��اوه حدود یک کیلومتر با 
یکدیگر فاصله دارند و به منظور ایجاد فضای 
فرهنگی میان این ۲ اثر تاریخی و ش��اخص، 
این طرح بزرگ پیش بینی شده است. یقینا 
بهره برداری از آن موجب تحولات عظیم در 

حوزه گردشگری ساوه خواهد شد. 
وی مس��احت این طرح را بیش از ۲۰ هکتار 
و اعتبار مورد نیاز اجرای آن را 4۰۰ میلیارد 
تومان و مدت زمان مورد نیاز برای اجرای آن 
را حدود 7 سال عنوان کرد و افزود: اجرای این 
طرح نیازمند تخصیص اعتبارات استانی، ملی 

و توان بخش خصوصی است. 

مریم جباري
اراک- خبرنگار

درمان

در استان

ساخت »سی ان سی اسفنج« توسط 
یک شرکت دانش بنیان 

شرکتی دانش بنیان در مجموعه پارک علم و فناوری استان مرکزی 
توانسته است دستگاه »سی ان سی اسفنج« با تیغه نوسانی بسازد. 
به گزارش ایرنا، »معین احمدی« مخترع این دستگاه صنعتی گفت: 
این دستگاه در مبلمان سازی، مصنوعات چوبی، بسته بندی های 
انواع کالای صادراتی، س��اخت ش��یرآلات و صنایع س��اختمانی 

کاربرد دارد. 
وی افزود: دس��تگاه سی ان سی اس��فنج با تیغه نوس��انی فقط در 
کش��ورهای آمریکا، آلمان، اس��ترالیا و چین تولید می شود و این 

دستگاه برای نخستین بار در ایران طراحی و تولید شده است. 
این مخترع اراکی ادامه داد: کیفیت این دستگاه از هر لحاظ قابل 
رقابت با مشابه آلمانی، آمریکایی و استرالیایی است و می توان گفت 

از مشابه چینی با کیفیت تر ارزیابی می شود. 
احمدی بیان کرد: قیمت تمام ش��ده دستگاه سی ان سی اسفنج با 
تیغه نوسانی آلمانی 16۰ میلیون یورو و نمونه چینی این محصول 
نیز 4۵ تا ۵۰ میلیون یورو است، اما بهای تمام شده نمونه تولیدی 

ایرانی بسیار از پایین تر از مشابه خارجی است. 

 تشکیل ستاد گیاهان دارویی 
در استان مرکزی 

مدیر کل دفتر اقتصادی و امور 
بین الملل استانداری مرکزی از 
تشکیل ستاد گیاهان دارویی در 

استان خبر داد. 
ب��ه گ��زارش ایس��نا، »محمود 
نعمت��ی« در حاش��یه جلس��ه 
هماهنگي و بررسي نحوه ترویج 
کش��ت گیاهان دارویي استان 
مرک��زی در جم��ع خبرنگاران 
عنوان کرد: امروزه بحث توسعه 
کشت گیاهان دارویی و توس��عه فراوری آن با توجه به مشکلات 
خشکسالی مطرح است و در این زمینه باید به دنبال تغییر الگوی 

کشت و استراتژی توسعه بخش کشاورزی رفت. 
وی با اشاره به پیشنهاد و تاکید متخصصان حوزه کشاورزی مبنی 
بر توسعه کشت گیاهان دارویی با توجه به ش��رایط آب وهوایی و 
کمبود نقدینگی بیان کرد: با وجود این تاکیدات، توسعه و ترویج 
کش��ت گیاهان دارویی در کش��ور و بین کش��اورزان دشوار است 
چراکه ف��روش تولیدات حاصل از این محص��ولات به صورت خام 

ممکن نیست. 
نعمتی تصریح کرد: مصرف کننده گیاهان دارویی را به صورت خام 
و مستقیم استفاده نمی کند و باید تولیدات در زنجیره فراوری قرار 

گیرد و با تبدیل آن به اسانس، ارزش افزوده آن حاصل شود. 

3قم - مرکزی - سمنان

مدیرعامل انجمن حمای�ت از بیماران صرع 
اس�تان مرکزي: کمب�ود منابع مالي س�بب 
ش�ده نتوانیم ب�رای خری�د دارو از بیماران 
حمای�ت کنی�م و ه�ر روز بس�یاری از آنها 
 ناامید از انجمن می روند. ب�ا توجه به اینکه
90 درص�د از آنه�ا داراي س�طح زندگ�ي 
متوسطي هستند، باید خیران استان مرکزی 
به این امر ورود کنند تا مش�کلات این افراد 

را کاهش دهیم

بسیاری از بیماران صرع در تامین داروهای خود دچار مشکل هستند   عکس: تسنیم
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درگذشت هموطنانمان در زیرگذر 
کرند - گرمس��ار، هرماه تیتر یکی 
از نش��ریات محلی گرمسار است، 
اما تاکنون فکری به حال تعری��ض این زیرگذر 
نش��ده اس��ت. اس��تاندارد نبودن معبر کرند – 
گرمسار در مس��یری که در آن زیرگذر راه آهن 
و روگذر جاده ای به تلاقی محور تهران - مشهد 
می رسد، مس��افران ناآشنا را به س��مت مرگ و 

سانحه رانندگی می کشاند.
به گزارش مهر،  یکی دلایل حادثه خیز بودن این 
زیرگذر، عرض کم آن اس��ت. همچنین حضور 
کامیون ها نی��ز دیگر علت وق��وع حادثه در این 
منطقه به حساب می آید. بسیاری معتقدند این 
زیرگذر یکی از نقاط بسیار حادثه خیز شهرستان 

گرمسار است. 
»مجتبی کریمی« یکی از اهالی روس��تای کرند 
در این زمینه می گوید: چند سالی است که مردم 
روس��تا از مس��ئولان تقاضای اصلاح زیرگذر یا 
روگذر از جاده اصلی را دارند. این جاده، مس��یر 
ارتباطی بین ش��هر گرمس��ار و ج��اده ترانزیتی 
تهران - مش��هد و راه دسترس��ی ب��ه »منطقه 
گردشگری بن کوه« اس��ت، لذا تردد در آن زیاد 
صورت می گیرد و مس��ئولان باید فکری به حال 

این منطقه کنند.
وی با اش��اره ب��ه بی توجهی برخی مس��ئولان 
می گوی��د: زیرگ��ذر کرن��د - گرمس��ار یکی از 
جاده های پرحادثه اس��تان به واسطه برخوردار 
نب��ودن از اس��تانداردهای لازم اس��ت و این امر 

باعث ش��ده همواره ش��اهد تصادفات شدید در 
این منطقه باش��یم. متأس��فانه تاکنون باوجود 
وعده های داده ش��ده اقدام موثری برای رفع این 

مشکل بزرگ صورت نگرفته است.

دلیل اجرای این زیرگذر چیست 
نماینده مردم گرمسار و آرادان در مجلس شورای 
اسلامی با اش��اره به این که یکی از دلایل اجرای 
زیرگذر دوم روس��تای کرند - گرمس��ار و ایجاد 
ورودی جدید ش��هر گرمس��ار، رفع مش��کلات 
رفت وآمد مردم در این منطقه است، گفت: این 
طرح تأثیرگذاری بس��یاری در مس��ائل شهری 
دارد که به منظور توس��عه عبور و مرور شهری و 
برون شهری و البته ورود مسافران به گرمسار با 
مشارکت شهرداری، بنیاد مسکن، راه و ترابری و 

بخشداری مرکزی در حال اجراست.
»غلامرضا کاتب« ورودی گرمس��ار از روستای 
کرند را پ��روژه ای مه��م و تأثیرگ��ذار در بخش 
اقتصادی و گردش��گری این شهرس��تان عنوان 
کرد و اف��زود: این پروژه از س��ال های گذش��ته 
مطالبه مردم بوده اس��ت و باید ب��ه این موضوع 

رسیدگی شود.
وی افزود: رفع مش��کلات عبور و مرور روستایی 
در منطقه کرند به لحاظ وجود خط  آهن در شهر 
گرمس��ار و کاهش حوادث پیرامون آن مستلزم 
توجه مسئولان اس��ت که با توجه به آغاز پروژه  
ورودی جدید گرمس��ار و بهره برداری از زیرگذر 

دوم این روستا، مشکل برطرف خواهد شد.

کارشکنی برخی زمین داران منطقه
بخش��دار مرکزی گرمس��ار نیز رفع مش��کلات 
زیرگ��ذر کرن��د را مس��تلزم تمل��ک برخ��ی از 
زمین های محل ورودی جدید گرمسار دانست 
و گفت: دلیل اصلی کن��دی در اصلاح این پروژه 
عدم همراهی برخی از مالکان زمین های منطقه 
است. درگذش��ته برای اجرای این طرح از جهاد 
کش��اورزی و ش��هرداری گرمسار اس��تعلامات 
لازم انجام نش��ده بود که باعث ش��د بسیاری از 
زمین های منطق��ه قبل از اج��رای طرح هادی 
تفکیک و واگذار شوند و درنتیجه موجب افزایش 

معارضان شد.
»اکبر حسن آبادی« ضمن بیان این که در تلاشند 
تا با رایزنی با مال��کان، پروژه زیرگذر دوم کرند و 
اجرای پروژه ورودی جدید گرمسار تسریع شود، 
گفت: یکی دیگر از مش��کلات زیرگ��ذر، خارج 
بودن مح��دوده آن از »طرح هادی« روس��تای 
کرند است، لذا ما معتقدیم ایجاد زیرگذر، صرفا 
مش��کلات و حوادث ترددی در منطق��ه را رفع 

نمی کند، بلکه این امر نیازمن��د احداث ورودی 
 جدید شهر گرمسار با احداث خیابان 6۰ متری 

است.
وی افزود: در این راس��تا چندین بار نقش��ه های 
ورودی جدید گرمس��ار طراحی و نهایتاً نقشه با 
عرض 4۵ متری تایید شده و قرار است در آینده 

به 6۰ متر نیز برسد.

مباحث فنی؛ دلیل تأخیر اجرای پروژه کرند
مدیر کل بنیاد مس��کن استان س��منان دلایل 
تأخیر در اجرای مس��یر ورودی جدید گرمسار 
را مباحث فنی و تغییر متعدد نقشه های اجرایی 
این پ��روژه ذکر کرد و گفت: نداش��تن اعتبارات 
لازم، تصویب و نهایی نش��دن مس��یر ورودی و 
مواردی از این دس��ت منجر به تأخیر در اجرای 

طرح ورودی جدید گرمسار شده است.
»علیرضا فلاح��ی« گفت: هم اکن��ون پیمانکار 
اجرای این پ��روژه انتخاب ش��ده و ب��ه زودی با 
همکاری سایر دستگاه های مرتبط با این پروژه، 

اقدامات لازم انجام خواهد شد.
»یاس��ر عربی« شهردار گرمس��ار نیز درباره این 
ط��رح می گوید: هرچند 3 س��ال برای بررس��ی 
مسیریابی وروی جدید ش��هر زمان صرف شده 
اما مهم این است که پروژه به گونه ای انجام شود 
تا دسترسی و ارتباط به پارک جنگلی و منطقه 
تفریحی بن کوه گرمس��ار داشته باش��د، زیرا با 
توجه به دارا بودن ۲ ورودی و خروجی در ش��هر 
گرمس��ار، در حال حاضر صرفاً تردد خودروها از 
مسیر جدید نمی تواند چندان توجیه پذیر باشد. 

نکته قابل تامل درباره زیرگذر کرند 
این اس��ت که تاکنون مسئولان نتوانسته اند این 
معضل بزرگ و پ��ر اهمیت را برط��رف کنند. از 
جمله دلایل این امر نیز ناهماهنگی بین ادارات 
ذی ربط و نپذیرفتن مسئولیت این طرح محسوب 
می ش��ود. به نظر می رس��د انداختن مشکلات 
زیرگذر بر گردن دیگری هنوز در گرمسار ادامه 
دارد و در نهایت این مردم هس��تند که خسارت 

می بینند.

مدیر کل بنیاد مسکن: کمبود اعتبارات و نهایی نشدن مسیر ورودی، سایه مرگ بر زیرگذر کرند ـ گرمسار
باعث تأخیر در اجرای طرح ورودی جدید گرمسار شده است

گزارش

   ایرادهای فنی در زیرگذر کرند
یک کارش�ناس عمران در این باره گفت: در حال حاضر زیرگذر کرند- گرمسار به دلیل بی توجهی به ضوابط 
و مقررات شهرسازی ایرادات اساس�ی دارد. زیرا عرض زیرگذر با عرض جاده همخوانی ندارد و باید با رعایت 

اصول فنی مشکلات آن برطرف شود.
این کارشناس که نخواست نام خود را بگوید در خصوص مشکلات ورودی و خروجی های شهر گرمسار بیان 
کرد: یکی از مشکلات مهم و اساسی درزمینه راه سازی در شهرستان، عدم جامع نگری است. به طور مثال از 
یک سو در حال حاضر دو اتوبان و جاده اصلی و پرتردد )حرم تا حرم، جاده جندق، گرمسار( و همچنین جاده 
گرمسار – فیروزکوه در دست احداث هستند که در آینده ای نزدیک ترافیک قابل توجهی را از سمت جنوب 
شرق و غرب کشور به شهرستان گرمسار وارد می کنند، ولی برای خروج این بار ترافیکی برنامه خاص وجود 

ندارد و امتداد این جاده ها به سمت شمال نامشخص است.
این کارشناس گفت: باید ارتباط ورودی جدید شهر گرمسار با آزادراه حرم تا حرم مشخص و حتی بایستی این 
آزادراه در نقاط شهری قطع شود و از مسیر فعلی جاده تهران- گرمسار در امتداد شهرهای گرمسار و آرادان 

استفاده شود تا این شهرها از ظرفیت جاده بهره  مند شوند.

روی خط خبر

 خریداری ۷ هزار تن گندم از کشاورزان گرمساری 
رئیس اداره تعاون روس��تایی گرمس��ار با اش��اره به خرید 6 هزار و ۸۰۰ تن گندم از 
کشاورزان شهرستان گفت: ش��رکت غله و خدمات بازرگانی دولتی ایران مطالبات 
کش��اورزان را پرداخت می کند.به گزارش مهر »محمدرضا قربانی نیا« درباره خرید 
تضمینی گندم و جو از کش��اورزان گرمس��ار افزود: خرید تضمینی گن��دم در این 
شهرستان از دهم خرداد امسال آغاز و تاکنون 6 هزار و ۸۰۰ تن گندم خریداری شده 
است. وی اضافه کرد: با احتساب میانگین خرید گندم باقیمت یک هزار و 3۰۰ تومان 
در حال حاضر ۸ میلیارد و ۸3۸ میلیون و 63۵ هزار تومان گندم خریداری شده که 
مطالبات کشاورزان در ۲ مرحله در ماه های آینده پرداخت می شود و نگرانی دراین باره 
وجود ندارد. رئیس اداره تعاون روستایی گرمس��ار بابیان این که تاکنون حدود ۸۰ 
درصد مطالبات کشاورزان پرداخت شده است، گفت: شرکت غله و خدمات بازرگانی 

دولتی ایران طرف حساب اصلی در خریداری و پرداخت مطالبات کشاورزان است.
قربانی نیا بیان کرد: درباره محصول جو نیز باید گفت در س��ال جاری ۲۰۰ تن جو با 

قیمت هر کیلو هزار و ۸۰ تومان از کشاورزان گرمساری خریداری شده است.

 مسکن مهر سمنان 54 مدرسه می خواهد
مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان سمنان گفت: منطقه های مسکن مهر 
این استان با کمبود ۵4 مدرسه شامل 6۰۰ کلاس درس مواجه است. »سعید هژبری« 
در گفت و گو با ایرنا با اشاره به این که اکنون 13 فضای آموزشی در محله های مسکن 
مهر ساخته شده است، افزود: با احتس��اب 4۰ میلیارد ریال برای ساخت هر مدرسه، 
برای ساخت و تجهیز مدرسه های مورد نیاز در مسکن مهر استان، ۲ هزار میلیارد ریال 
اعتبار نیاز است. وی بیان کرد: مدرسه یکی از مطالبه های اصلی ساکنان مسکن مهر 
است و باید تلاش شود با استفاده از ظرفیت خیران استان سمنان این نیاز برآورده شود.

هژبری اظهار کرد: در مهرامسال 14 فضای آموزشی با 7۲ کلاس درس به وسعت ۸ 
هزار مترمربع با صرف اعتبار ۲۲3 میلیارد ریال به فضای آموزش��ی این استان اضافه 
می شود. مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان افزود: اعتبارهای عمرانی 
همه دستگاه های اجرایی امس��ال 3۰ درصد کاهش یافته اما با پیگیری های صورت 
گرفته اعتبار عمرانی نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان امسال نسبت به سال 
گذشته 1۵ درصد کاهش یافته است.وی ادامه داد: اعتبارهای عمرانی این نهاد از محل 
استانی ۲33 میلیارد ریال و اعتبار ملی در نظر گرفته برای این استان ۲16 میلیارد ریال 

است که نسبت به سال گذشته اعتبارهای ملی 31 درصد رشد داشته است.

  تحقق 42 درصدی تعهد اشتغال در دستگاه های اجرایی 
مدیرکل تعاون ، کار و رفاه اجتماعی استان گفت: دستگاه های اجرایی استان امسال 
ایجاد 1۰ هزار و 64۸ شغل را متعهد ش��ده اند که تاکنون 4۲ درصد آن محقق شده 
است. به گزارش ایرنا »اسماعیل غنیان« در نشست کارگروه اشتغال استان که براي 
بررسی وضعیت اشتغال اهالی شرق استان در فرمانداری ویژه شاهرود برگزار شد، با 
بیان این مطلب افزود: در مورد پرداخت تس��هیلات مشاغل خانگی استان سمنان 
11۲ میلیارد ریال سهمیه دارد. وی ادامه داد: تاکنون یک هزار و ۵31 طرح به ارزش 
1۲6 میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال در استان دریافت شده و یک هزار و 36۵ طرح نیز 
به بانک ها فرستاده شده اس��ت.غنیان با یادآوری این که 36/۵  درصد تسهیلات به 
متقاضیان پرداخت شده، اضافه کرد: بیشترین پرداختی با ۲۵9 طرح به ارزش 16 

میلیارد و 4۸۰ میلیون ریال متعلق به شاهرود است.
وی با بیان این که شاهرود و میامی نیمی از سهمیه مشاغل خانگی را به خود اختصاص 
داده اند، تأکید کرد: کمیته امداد امام)ره(، بنیاد شهید و بهزیستی هم رقم های قابل 
توجهی برای ایجاد اشتغال دراختیار دارند. مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان 
با بیان این که این استان بر اساس تسهیلات مصوب شده اشتغال روستایی و عشایر 
رتبه ۲ کشوری و بر اساس قراردادهای منعقد شده رتبه چهارم را از آن خود کرده است 
افزود: نسبت قراردادهای منعقد شده به سهمیه در شاهرود 1۰۸ درصد بوده و ۲6/۵  

درصد رقم پرداختی استان را شامل می شود.

 چاپ: همشهری)تهران(
 تهران، صندوق پستي1939۵/۵446، کدپستي19666۵33۸1

 مدیرمسئول: مهران کرمی 
 گروه ضمائم همشهری، ناشر نشریات:  استان ها، محله، آشپزی، دوچرخه و حقوق

 آدرس: تهران، خیابان ولیعصر)عج( نرسیده به پارک وی - کوچه تورج - شماره 14 - گروه 
ضمائم همشهری

 تلفن: ۲3۰۲3۵۲3  دورنگار: ۲3۰۲3۵9۰ 

صدای همشهری قم
ستون صدای همشهري براي بازتاب دادن مش�کلات شما شهروندان قمی است. مواردی 
منعکس مي شوند تا مسئولان آنها را بخوانند و در پي یافتن راه حلي براي رفع آنها برآیند. 
برای گفتن مشکلات خود با شماره 82462510-021 یا 3۷۷4504۷-025 تماس بگیرید. 

    کوچه ای که به آسفالت نیاز دارد
نیمی از کوچه 31 بلوار جمهوری اسلامی آسفالت ندارد. شهرداری منطقه برای 

آسفالت این کوچه اقدام کند. 
یکی از اهالی محل

پاسخ روابط عمومی شهرداری قم: با تشکر از پیگیری شهروند به استحضار 
می رساند نیمی از کوچه مذکور دارای آسفالت اس��ت اما نیمه دیگر آن به علت 

عدم تملک در حال حاضر امکان اجرای آسفالت ندارد. 

    درخواست 40 نیروی بیمارستان شهید بهشتی
4۰ نیروی تکنیس��ین برق و تاسیسات و تجهیزات پزش��کی بیمارستان شهید 
بهش��تی اعتبار ش��غلی ندارند. حقوق ما نس��بت به نیروهای قراردادی خیلی 
کمتر است در حالی که 4 ماه اس��ت حقوق دریافت نکرده ایم. هیچ مسئولی در 
بیمارستان شهید بهشتی و دانشگاه علوم پزشکی پاسخگو نیست. لطفاً پیام ما را 
در روزنامه همشهری منتشر کنید تا مسئولان در این وضعیت نامناسب اقتصادی 

فکری به حال ما بکنند. 
نیروهای بیمارستان شهید بهشتی

    بالابر در پیاده رو
در خیابان امامزاده ابراهیم)ع( روبه روی کوچ��ه 67، بالابر زیرزمین در پیاده رو 
نصب شده است. این کار تعرض به محل تردد ش��هروندان و حقوق شهروندی 

است. شهرداری منطقه لطفا پیگیری کند. 
یک شهروند

    مشکلات خصوصي سازي  
چندی اس��ت که کارخانه ها یکی از پ��س دیگری به بخ��ش خصوصي واگذار 
می ش��ود و طبق گفته مسئولان قرار اس��ت کیفیت محصولات و نیروهای این 
کارخانه ها افزایش پیدا کند. اما در چند وقت گذش��ته هی��چ تغییری در روند 
این کارخانه ها ندیدیم و با این که کیفی��ت محصولات هر روز پایین تر می آید و 
کارخانه ها تعدیل نیرو دارند، قیمت ها نی��ز با افزایش قابل توجهی روبه رو بوده 

است. لطفا رسیدگی کنید.
 یکي از شهروندان ساوجي 

کوچه هاي خاکي
از دوره هاي گذش��ته پروژه هاي سنگیني بر دوش ش��هرداري فعلی اراک قرار 
گرفته که این نهاد را در مس��یر خدمات رس��انی های عمومي و مهم شهر دچار 
چالش کرده اس��ت. رس��یدگی به این پروژه ه��ا مانند تقاطع غیرهمس��طح و 
س��اماندهی محلات ک��ه پروژه های بزرگ ش��هری به حس��اب می آیند باعث 
ش��ده که ش��هرداری از کارهای روزمره مانند آس��فالت خیابان ها و کوچه ها، 
خط کش��ي عابر پیاده، زیباس��ازي میدان ها، حاش��یه ش��هر و... غافل ش��ود. 
 لطف��ا پروژه ها را ب��ر اس��اس تمام نی��از ش��هر و ش��هروندان تعری��ف و اجرا 

کنید. 
فاطمي- اراک

صدای همشهری مرکزی
ستون صدای همشهري براي بازتاب دادن مشکلات شما شهروندان مرکزی  است. مواردی 
منعکس مي شوند تا مسئولان آنها را بخوانند و در پي یافتن راه حلي براي رفع آنها برآیند. 

برای گفتن مشکلات خود با شماره 82462510-021 یا  32228111- 086  تماس بگیرید. 

میز خبر

پیگیری ثبت جهانی تپه حصار و مسجد تاریخانه
نماینده مردم شهرس��تان دامغ��ان در مجلس از پیگیری ثب��ت جهانی ۲ بنای 

تاریخی و ارزشمند تپه حصار و مسجد تاریخانه این شهرستان خبر داد.
»ابوالفضل حس��ن بیگی« در گفت وگو با فارس با اش��اره به قدمت 7 هزار ساله 
دامغان افزود: زمانی این ش��هر مرکز ایالت قومس بوده و شهرس��تان دامغان از 
امکانات و ذخایر غنی تاریخی برخوردار بوده است و وجود 3 هزار بنای قدیمی و 

تاریخی و 1۲6 بنای ثبت ملی شده در زمره این موارد است.
وی به ثبت جهانی پس��ته دامغان اش��اره کرد وگفت: اقدام هایي در زمینه ثبت 
جهانی ۲ بنای تاریخی و ارزشمند تپه حصار و مس��جد تاریخانه صورت گرفته 
است؛ اما انتظار می رود برای ارتقای مرتبه اداره میراث فرهنگی، صنایع دستی و 
گردشگری شهرستان دامغان و جذب نیرو برای این اداره مساعدت لازم صورت 

گیرد تا با جذب گردشگر، افزایش سرمایه در دامغان صورت گیرد.

راه اندازي کارگاه بسته بندی عسل در گرمسار 
تا ۲ ماه آینده کارگاه بس��ته بندی عسل در گرمس��ار ویژه بانوان روستایی عضو 

شرکت تعاونی زنان راه اندازی می شود.
به گزارش ایرنا، مدیرعامل اتحادیه زنان تعاونی روستایی استان سمنان گفت: 
در صورت راه اندازی کارگاه بسته بندی عس��ل برای 11 نفر از بانوان گرمساری 
شغل ایجاد شده و عس��ل تولید شده هم بدون دخالت واس��طه به بازار مصرف 

عرضه می شود.
»مینا رامه« با بیان این که دریافت مجوز بهداشت و نشان سیب سلامت مهم ترین 
رویکرد در این طرح اس��ت، اظهار کرد: کارگاه بس��ته بندی عس��ل با همکاری 

دستگاه های اجرایی تا ۲ ماه آینده راه اندازی می شود. 
وي افزود: این اتحادیه برای 1۲۰ نفر از بانوان شهرستان گرمسار و آرادان اشتغال 

آفرینی کرده است.
رامه اضافه کرد: حدود ۵۰۰ نفر سال گذشته در دوره های آموزشی زنبورداری 
شرکت کردند که با حمایت جهاد کشاورزی و تعاون روستایی برای 1۲۰ نفر از 

بانوان آموزش گرمسار و آرادان اشتغال پایدار ایجاد شد. 
مدیرعامل اتحادیه زنان تعاونی روس��تایی استان س��منان اظهار  کرد: یکی از 
مهم ترین فعالیت های شرکت تعاونی زنان، زنبورداری و تولید عسل 1۰۰ درصد 

سالم و آموزش آن به بانوان روستایی است.
مینا رامه یکی از 1۰۰ زن کارآفرین برتر کشور اس��ت که در سال های گذشته 

به عنوان زنبور دار و مدیرعامل نمونه شرکت تعاونی کشور معرفی شده است.

 شنبه 31 شهریور 1397  سال بیس��ت و ششم  شماره  74۸4

زیر گذر کرند به گرمسار یکی از مناطق پرخطر استان سمنان است   عکس: مهر

عضو هیات مدیره ماشین سازي اراک: سیاست  جدید این شرکت مشارکت و همکاري با واحدهاي صنعتي استان است

صنعت

نشس��ت تخصصي ماشین س��ازي اراک با واحدهاي 
صنعتي کوچک و متوسط اس��تان مرکزي در شهرک 
صنعتي شماره یک اراک برگزار ش��د. در این نشست 
عض��و هیات مدی��ره ماشین س��ازي اراک می گوید: با 
توجه به این که ماشین س��ازي اراک در بیشتر مواقع 
در پروژه هاي بزرگ کش��وری شرکت مي کند و حجم 
کار این شرکت بالاست، سیاس��ت جدید این شرکت 
همکاری ب��ا واحده��اي صنعتي متوس��ط و کوچک 

استان است. 
»سعید میثمي« با اشاره به اهمیت و ضرورت همکاري 
واحدهاي صنعت��ي بزرگ و مادرتخصص��ي با صنایع 
کوچک و متوسط استان مرکزی بیان می کند: شرایطي 
که هم اکنون به دلیل تحریم ه��ا در آن قرار گرفته ایم 
مانند ۸ سال دفاع مقدس است و درواقع فعالیت هاي 
اقتصادي و تولیدي در این برهه کاری جهادی به شمار 
می رود. در شرایط فعلي بیش��ترین مشکلات متوجه 
واحدهاي تولی��دي و صنعتي و نیروی کار آنهاس��ت. 
متأسفانه نوسان نرخ ارز، کمبود مواد اولیه، تحریم ها 
و قوانی��ن دس��ت و پاگی��ر اداری ج��زو اصلي ترین و 
 مهم ترین مشکلات صنایع کشور به ویژه صنایع استان 

است. 
عض��و هیات مدی��ره ماشین س��ازي اراک می افزاید: 
در ش��رایط کنوني اصلي ترین و عمده ترین مش��کل 
ماشین س��ازي بحث نقدینگي و گردش پول است. با 
توجه به این که ماشین س��ازی براي یک س��ال آینده 
س��فارش کار دارد باید تلاش کنیم کارها را به صورت 
گزینش��ي انجام دهی��م، زی��را در این ص��ورت قطعاً 
مي توانیم مسائل مالي را تا رفع بحران اقتصادي کشور 

مدیریت کنیم. 

تسهیلات 120 هزار میلیارد ریالي به صنایع استان 
مدیر کل دفتر هماهنگی امور اقتصادی اس��تانداری 
مرکزی نیز در این نشست با اش��اره به این که صنایع 
کشور و اس��تان مرکزي هم اکنون در شرایط نامساعد 
اقتصادي قرار گرفته اند، می گوید: متأس��فانه در چند 
ماه گذشته اقتصاد در سطح کلان در معرض خطر قرار 
گرفته و ارتباط ما نیز با کشورهاي دیگر با مشکلات و 

چالش هاي بسیار جدي مواجه شده است. 
»محم��ود نعمتي« بی��ان می کند: البته ای��ن تهدید 
مي تواند براي کشور و استان مرکزي یک فرصت باشد، 
زیرا در این اس��تان واحدهاي صنعتي بسیار بزرگ و 
حتي مادرتخصصي وج��ود دارد که مي توانند در کنار 
واحدهاي صنعتي کوچک و زیردس��ت خود اقدامات 

بسیار خوب و ارزشمندي را انجام دهند. 
وي با اش��اره به این که یکي از سیاست هاي استان در 
طرح هاي اجرایي انجام پروژه ها با همکاري واحدهاي 
صنعتي دیگر است، ادامه می دهد: اگر از ظرفیت هاي 
صنعتي استان در اجراي پروژه ها استفاده شود، قطعاً 
صنایع بزرگ، کوچک و متوسط می توانند این شرایط 

و بحران را بسیار راحت تر پشت سر بگذارند. 
مدیر کل دفتر هماهنگي امور اقتصادي اس��تانداري 
مرکزي با اشاره به این که 1۲۰ هزار میلیارد ریال منابع 
مالی به منظور حمایت از صنایع به اس��تان ابلاغ شده 
اس��ت، تصریح می کند: این میزان تسهیلات در قالب 
سایت »بهین یاب« در اختیار واحدهای صنعتی استان 

قرار خواهد گرفت. 
نعمتي در ادامه با بیان اینکه این تسهیلات مي تواند به 
واحدهاي بزرگ صنعتي در ش��رایط اضطراري کمک 

کن��د، می افزاید: اگر مش��کلات و مس��ائل واحدهاي 
صنعتي بزرگ برطرف شود، نیازها و مواد اولیه صنایع 
زیردس��تي و واحدهاي صنعتي کوچک و متوسط نیز 

تأمین می شود. 
وي می گوید: در شرایط اقتصادي موجود باید بتوانیم 
مواد اولیه را خودم��ان تأمین کنی��م و در این زمینه 
وابس��تگي به واردات را کاهش دهیم، زیرا در کش��ور 
و به ویژه اس��تان مرکزي ظرفیت هاي بس��یار خوب و 

ارزشمندي براي تولید مواد اولیه وجود دارد. 
نعمتي با بی��ان این که بس��یاري از واحدهاي صنعتي 
بزرگ اس��تان که با مش��کلات و چالش هاي بس��یار 
جدي مواجه بودند هم اکنون روي ریل افتاده اند، بیان 
می کند: از این واحدهاي صنعتي مي توان به ش��رکت 
آذرآب، واگن سازی پارس و هپکو اشاره کرد که از نظر 

روند تولیدي در شرایط مطلوبي قرار دارند. 

بازگشت ماشین سازی به استان مرکزی 

مریم جباري
اراک � خبرنگار

   حمایت از تجاری سازی 
مدیر تحقیق و توسعه ماشین سازي اراک نیز در این نشست تخصصي می گوید: در ش�رایط موجود و با توجه به وضعیت 
اقتصادي کشور و تحریم ها این شرکت در 3 زمینه فعالیت های خود را انجام خواهد داد تا بتواند شرایط ایده  آل و باثباتي 

را براي واحد صنعتي خود ایجاد کند. 
»عزیز مرادي« بیان می کند: این 3 بخش ش�امل برقراري ارتباط با ش�رکت های خارج از کشور به منظور ورود تکنولوژي 
به داخل، تولید تکنولوژي با اس�تفاده از مراجع علمي داخل کشور و انجام تحقیق و پژوهش اس�ت تا بتوان با حمایت از 

شرکت هاي کوچک زمینه را براي تجاري سازي طرح ها و شرایط توسعه فراهم کرد. 
وي ادامه می دهد: خوشبختانه در زمینه ارتباط ماشین سازي اراک با دانشگاه اتفاقات بسیار خوبي رخ داده و تفاهم نامه هاي 
مناسبي منعقد شده است. البته به منظور رفع مشکلات موجود این ارتباطات باید گسترده تر شود تا بتوانیم تولیدات خود 

را علمي و به بهترین شکل ممکن وارد بازار کنیم. 
مرادي اظهار می کند: در مسیر توسعه به دنبال برقراری تعامل با واحدهاي صنعتي کوچک و متوسط هستیم. خوشبختانه 
با 3 شرکت استان مرکزی که ایده هاي بسیار خوب و ارزشمندي دارند 3 قرارداد و تفاهم نامه منعقد شده است در حالي که 

پایلوت همه طرح های یادشده در اراک است. 
وي می افزاید: ماشین سازي اراک به عنوان یک شرکت مادرتخصصي و دانش بنیان تاکنون توانسته است به صورت علمي 
و کارشناسانه اهداف خود را پیش ببرد با این حال هیچ موقع خود را بي نیاز از استفاده از ظرفیت هاي دانشگاه  نمي داند و به 

دنبال تداوم همکاري خود با این بخش است. 

دیگ های ساخته شده ماشین سازی اراک برای کارخانه های بزرگ کشور    عکس : مهر


